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דבר המערכת

 צעד קטן.
מהפכות גדולות.

כל  רבים.  ניסיונות  בפנינו  מציבים  החיים 
האם  נסיונות,  בחובו  מכיל  רגע  וכל  יום 

לעשות את הדבר הנכון, איך ובמה לבחור.

קבוע,  באופן  שתמיד,  הוא,  הגדול  הסוד 
לפני המעשה – הניסיון נדמה כהר. זה נראה 
קשה כל כך, מורכב ובלתי ישים. אני?! אני 
ועצומה  גדולה  בסוגיה  משהו  לעשות  אוכל 

זו?!

 – המעשה  לאחר  קביעות,  באותה  ותמיד, 
הצלחנו  אם  השערה.  כחוט  נדמה  הניסיון 
ההצלחה,  עצם  אז,  כי  בו.  לעמוד  כמובן 
לנו  והמתיקות שהיא מביאה עמה, מראה 
שהנה, יכולנו לו. וזו תחושת סיפוק ועוצמה 

שקשה לתאר אותה. אפשר רק להרגיש.

לשוב בתשובה על שנה שלימה של מעשים, 
שאנו  בנושא  להתחזק  עצמינו  על  לקבל 
נראה  זה   – בו  להתחזק  עלינו  כי  יודעים 
כדבר שלא פשוט לעשות. אבל ברגע שקיבלנו 
על עצמנו, ברגע שבחרנו – פתאום מתגלה, 
שהעניין קל ומשמח בהרבה מכפי שדמיינו.
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מעשה אירע, בבחור שבא להיבחן לפני ראש ישיבת מיר הגאון רבי 
בייניש פינקל זצ"ל. רבי בייניש שאל אותו, מהי המסכת בה אפשר 
לבחון אותו, והבחור ענה, שהוא הכין רק מספר דפים לבחינה. 
אבל גם מאותם דפים הוא לא ידע לשלוף שקלא וטריא ברורה, 
ואפילו חבורה מסודרת לא היתה בפיו. אמר לו רבי בייניש, אני 
כל  את  ללמוד  הצלחת  אם  בישיבות:  היום  לומדים  איך  לך  יגיד 
זה  אז   – בעיניך  קשה  והכל  והאחרונים,  הראשונים  עם  הגמרא 

נחשב בעיני הבחורים לימוד סוגיא בהצלחה יתירה...

טעות זו אכן מושרשת עמוק, והתפיסה המוטעית היא, שעריבות 
התורה באה על ידי חידודים ושאלות רבות ככל האפשר.

מלאים  שהיו  הישיבות  ראשי  גדולי  כל  אצל  ראינו  אנחנו  אולם 
עסקו  הם  תחילה  אלא  דרכם,  היתה  זו  שלא  התורה,  בעריבות 
הלומדות  אל  פנו  מכן  לאחר  ורק  הסוגיא,  פשטות  בבירור  רבות 

הישיבתית.

פרצוביץ;  הגר"נ  רוזובסקי;  הגר"ש  שך;  הגרא"מ  מרנן  נהגו  כך 
והגרש"ז אויערבאך זצ"ל. תחילה סידרו היטב את הסוגיא, מה 
כתוב במשנה, מה ביאר רש"י, ומה התקשו התוספות, ורק אחר 

כך פנו להעמיק בחילוקים ויסודות.

המשך בעמוד הבא המשך בעמוד הבא

חסכנו כסף. כיצד נדע מהי ההשקעה הנכונה?
מכלכל בחסד  עמ' 4

תורת חסד
הגאון רבי גבריאל יוסף לוי שליט"א
ראש ישיבת "באר התורה" ונשיא הגמ"ח 
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לעיין בסדר עיון הראשון – עצת היצר!

הרב שך אמר לי פעם, שלפני כל מחזור שיעורים שהוא מוסר, 
את  להכין  כדי  פעמים  שמונה  לפחות  הגמרא  על  חוזר  הוא 

הקרקע היטב.

א'  בסדר  כבר  להעמיק  )כביכול(  להתחיל  שנוצר,  וההרגל 
הראשון של לימוד הסוגיא, הוא עצת היצר, שגורם לכך שרוב 
נגרם  וכך  מסודר,  ולא  ברור  לא  דוקא  הוא  ב'עיון'  הלימוד 
תסכול רב ללומדים, עד שנדמה בעיניהם כביכול אין עריבות 

לתורה.

אבל לא כך האמת, ומי שרוצה באמת ללמוד בעריבות, יזכה 
לסייעתא דשמיא רבה בכך, שהרי הבא ליטהר מסייעים בידו 

)לקח טוב שמות טו כו(.

הדרך להגיע לעריבות התורה – לסדר קודם את הפשט

חשובה,  שהיא  לדעת  מספיק  לא  התורה,  בערך  להכיר  כדי 
כי מי שהכל מסובך בעיניו, אינו מצליח להתחבר לדבר. כדי 
להצליח בכך, צריך פשוט לסדר היטב את הסוגיא, לקחת נייר 
ולכתוב: מה הקשתה הגמרא, מהי התשובה, האם זו תשובה 
מספקת, על מי נסובה הקושיא, וכך עוד ועוד, עד שכל מהלך 
הסוגיא ברור היטב ושביליו נהירין לעין. רק לאחר מכן אפשר 
להתחיל להעמיק, ובצורה בהירה כזו באה מיד עריבות שאין 

גדולה הימנה.

הדברים  את  ונסכם  זו,  מערכה  נסיים  בעז"ה  הבא  בפרק 
לתועלת הכלל.

 – הזאת  המצוה  כי  בפרשתנו,  מעידה  התורה 
לא נפלאת היא ממך ולא רחוקה היא. היא לא 
בשמים ולא מעבר לים, אלא קרוב אלינו מאד, 

בפינו ובלבבנו לעשותו.

על  גדולים,  מפעלים  על  מביטים  אנו  לעתים 
גדולים,  אנשים  על  וגם  גדולות,  מהפכות 

ומשתוממים. איך? איך הצליחו? איך זה קרה?

והתובנה המאד פשוטה וברורה שהתורה מגלה 
לנו היא, ששום דבר לא קרה מאליו, הכל קורה 
פתח  בפתיחת  למים,  בקפיצה  בהחלטה,  רק 
אימפריות  שהקימו  אנשים  מחט.  של  כחודו 
קטן.  בצעד  החל  שהכל  מעידים  עולם  חובקות 
צעד קטן אחד של רצון. כי כמאמר הפתגם: כל 
וכמובן,  אחד.  קטן  בצעד  מתחיל  ארוך  מסע 
כמה אנשים נשתמטו מלהתחיל במסע רק בגלל 
שנבהלו מאורכו הכולל? רק אלו שקפצו למים, 
עשו את הדבר הנכון, נרתמו, החליטו ללכת על 
זה מבלי לחשב חשבונות – הם אלו שראו הצלחה 

בסופו של יום.

ראש השנה הוא זמן לקבלות טובות, להשתנות, 
בעצם  העולם.  בורא  אל  קירוב  של  צעד  לעשות 
שלנו.  הבסיסיים  הטבעים  נגד  צעד  לעשות   –
איננו מצדיקים את עצמנו, איננו מחפשים להגן 
ראש  להרכין  הוא  אנו,  שרוצים  כל  מעשינו.  על 
ולעשות את המוטל עלינו, להמליך את מלך מלכי 
המלכים הקדוש ברוך הוא. ועל אף שהוא מלך 
ומלכותו  הכל,  ככלות  אחרי  וימלוך  כל,  בטרם 
מצווים  אנו  זאת  בכל  גורם,  בשום  תלויה  אינה 

להמליכו על עצמנו. כלומר – להיכנע.

התקיעה  גדול,  השופר  שקטה.  היא  ההמלכה 
יישמע.  דקה  דממה  קול  אבל  עוצמתית, 
מתוך  הענווה,  מתוך  ההכנעה,  מתוך  דווקא 
ודעתנו  שכלנו  את  שנשליך  מתוך  ההתבטלות, 
להמליך  לזכות  נוכל  לגמרי,  והצטדקויותינו 

עלינו את המלך הגדול.

אומרים   – היום  כולכם".  היום  ניצבים  "אתם 
עול  את  לקבל  ניצבים  השנה.  ראש  זה   – חז"ל 
ודעותינו,  דחפינו  את  להכניע  נכונים  המלכות, 
הגדול  העולם  מלך  את  עלינו  להמליך   – ובכך 

והנורא.

של  בספרן  ולהיחתם  להיכתב  כולנו  שנזכה 
צדיקים גמורים, לשנה טובה ומתוקה מדבש.

תורת חסד המשך מעמוד 1דבר המערכת המשך מעמוד 1

ניתן להאזין מידי יום לשיעור היומי הנמסר בהיכל ישיבת "באר התורה"
לאחר תפילת שחרית, ובו מסרים חינוכיים מפרשת השבוע. 

מספר הטלפון: 2 > 1 > 077-314-1174

"פתחי לי". רבי יסא אמר: אמר הקב"ה 
לישראל: בני! פתחו לי פתח אחד של 

תשובה, כחודה של מחט, ואני פותח לכם 
פתחים שיהיו עגלות וקרניות נכנסות בו

)שיר השירים רבה ה ב(
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את  המרכיבות  הקהילות  נציגי  עם  שוחחנו  הקודמים  בפרקים 
ונפעמנו מן הרמה  עפולה התורנית, ביקרנו במוסדות התורה, 

הגבוהה המאפיינת את בני הקהילות החשובות.

לסיום, אנו מבקשים מיו"ר דגל התורה בעיר הרב משה דיסלר, 
נעתר  דיסלר  הרב  סדר.  לנו  ולעשות  הנתונים,  אל  מעט  לצלול 

בשמחה ופורש בפנינו את הנתונים:

רבני הקהילות:
המרא דאתרא של קהילת בני התורה הגר"נ רוטשילד שליט"א, 
שליט"א,  טאבאק  הגרמ"מ  ויז'ניץ  קהילת  של  דאתרא  המרא 
רב ומו"צ הקהילה הגרב"ש לנג שליט"א, וראש הישיבה הגר"ר 
חלקו  את  להזכיר  שלא  אפשר  שאי  כמובן  שליט"א.  בלום 
בשיא  שנלקח  זצ"ל,  ביגל  הגרמ"י  הקהילה  רב  של  וזכויותיו 

פריחתו לפני 5 שנים.

נציגים חרדיים בעיריה:
הרב מנחם גולד )ג(, הרב צור כהן )ש"ס(, ועוד שני נציגים דתיים. 
היחסים עם הרשות המקומית מצויינים, כאשר ראש העיר מר 

של  עיר  היא  "עפולה  לומר:  נוהג  אלקבץ  אבי 
לתפקידי".  נכנסתי  מאז  ובפרט  בכלל,  כולם. 
כשהגיע  דבריו.  את  מיישם  גם  שהוא  והעיקר 
בראותו  החרדי,  באזור  לביקור  לאחרונה 
התבטא:  תנאים,  בתת  הלומדים  הילדים  את 
"הילדים הללו, הם המזוזה של העיר". מאז, 
החרדי  הציבור  למען  החנית  בחוד  עומד  הוא 
הקדושה,  גבולות  להרחבת  רבות  פועל  בעיר, 

ומסייע למעלה מכפי יכולתו למען פיתוח השכונות החרדיות, 
כשזה מתבטא בהקצאות שטחי ציבור, הקצאות מבנים ושיפוצם, 

ומניעת בירוקרטיות מכבידות.

מקומות תעסוקה לנשים:
ובמוסדות  בעיר  החינוך  במוסדות  רבה  נשים  תעסוקת  קיימת 
העמק,  )מגדל  הסמוכים  בישובים  הפזורים  הרבים  החינוך 
תענכים, בית שאן, יבניאל, טבריה ונוף הגליל(. כמו כן, קיימת 
כללית  מזכירות  גרפיקה,  הנה"ח,  רבים:  במקצועות  דרישה 
ועוד משרות שונות שנוספו לאחרונה עם התפתחות  ורפואית, 
כמו"כ  בעפולה.  רבים  חדשים  משרדים  בפתיחת  משמעותית 
תעסוקה'  'אגף  מעין  המהווה   – 'תפנית'  ארגון  בעיר  קיים 
המופעל על ידי 'קופה של צדקה', ועוסק במגוון תחומים בתוך 
הכשרות,  ופרסומן,  פנויות  משרות  איתור  התעסוקה:  עולם 
וכן פועל במישורים שונים על מנת לייבא תעסוקה גדולה לעיר 
בהווה ובעתיד. בנוסף, קיים ארגון 'פרנסנו בכבוד' המופעל על 
ידי עסקן נמרץ בקהילת ויז'ניץ. שני הארגונים שעובדים בשיתוף 
באופן  באזור  החרדית  התעסוקה  את  מפתחים  מלא,  פעולה 
מפליא ביותר, ובסייעתא דשמיא קוצרים הצלחות רבות במתן 
כך שבערים אחרות  כדי  עד  המגזרים,  פתרונות תעסוקה לכלל 

כבר פנו אליהם בבקשה לנסות לשכפל את ההצלחה. 

תחבורה:
ברכב –  שעה לב"ב ושעה וחצי לי-ם. תח"צ – לב"ב 14 נסיעות 
מהדרין ביום, כששישה מהן קו ישיר מהשכונה, כולל קו חזור 

רכבת  קו  בנוסף,  בשמחות.  למשתתפים  בלילה   1:00 בשעה 
נסיעות   5 לי-ם  הארץ.  למרכז  דקות   20 כל  נוספת   ותחבורה 
מהתחנה  עגולה  שעה  כל  נוספת  ותחבורה  ביום  מהדרין 
הריכוזים  לכל  מהשכונות  תחבורה  שבוע  בסופי  המרכזית. 
בית  זאב,  גבעת  עילית,  מודיעין  ]אלעד,  בארה"ק  החרדיים 

שמש, חיפה, ועוד[.

פעילות קהילתית:
מרכזי קניות חרדיים, מכירות חסד, עזר ליולדת, גמחי"ם וכדו', 
וכן קיימים הארגונים הקיימים בכל ריכוז חרדי. כמו"כ העיריה 

דואגת לפעילויות לילדים, ולפעילות הווי מותאמת.

מחירי הדירות:
בגבעת המורה 3-4 חדרים: 400-600 אלפי שקלים, ובבניה החדשה 
דירות רחבות ידים: מכ- 740,000 שקלים ומעלה. בעפולה עילית 

הדירות הישנות גדולות יותר ומעט יקרות יותר, בהתאמה.

איך אתם שומרים ככה במשך שנים על מחירי הדירות הסבירים?

הקהילות מצליחות לבלום את עליית מחירי הדיור המאפיינים 
באופן  הארץ,  ברחבי  החרדיים  הריכוזים  את 
קבלה.  ועדות  ישנן  הקהילות  לשתי  הבא: 
יתדותיו בעיר על  כל מי שמעוניין לתקוע את 
הוראות  מקבל  דירה,  שכירת  או  רכישת  ידי 
לסגור,  סכום  איזה  על  מהוועדה  מפורטות 
מחיר  כדלהלן:  הוא  כללי  באופן  כשהמחירון 
שקל,  אלף   400 בין  הוא  חדרים  שלושה  דירת 
כשמדובר  מקסימום.  ש"ח  אלף   700 עד  חדרים:   4 אלף.  ל-450 
ש"ח   1500 מעל  לטפס  יכול  לא  שהמחיר  הרי  דירה,  בשכירות 
בחודש. האברכים הבאים להשתכן משתפים פעולה עם הוועדה, 

וכך נשמר לאורך זמן המחיר הנמוך והכמעט מצחיק.

אנו   – דיסלר  הרב  אומר   – הציבורית  ההתארגנות  באמצעות 
מונעים מאנשי השוק להיגרר אחרי המגמה של העלאת מחירים 
בכל מקום שהציבור החרדי משתקע, ובכך אנו שומרים על פתרון 
מוזל ובהישג יד לציבור החרדי, לטווח ארוך ולאורך שנים רבות.

תכניות לעתיד:
משפחות  כמאה  עוד  שנה  מידי  לקלוט  מסוגלות  הקהילות 
ויותר בשכונות הוותיקות, וזאת מלבד הבניה החדשה  חדשות 
לגבעת  הנושקת  ממש,  חרדית  לשכונה  בדרך  אנו  עתה  בעיר. 
המורה ויוצרת עמה רצף. מדובר ברחוב חד-סטרי, שמסביבו אין 
עוד בניינים, עם נוף וכיווני אוויר נהדרים. כל הרוכשים יעברו 
צמוד.  מקצועי  בליווי  הדירות,  את  המשווקת  הקהילה  דרך 
האמורה,  בקרקע  חדשה  בנייה  של  שיווק  בפני  עומדים  אנו 
בעז"ה,  נטויה  היד  ועוד  דיור  יחידות  מ300  למעלה  של  בהיקף 
לציבור איכותי שיצטרף ויהפוך לחלק מהקהילה, ויהיה לחלק 
הרב  מסיים    – כאן  חיה  שכבר  והתוססת  הדינמית  מהקהילה 

דסלר.

הרב גוטמן מוסיף ומספר אף הוא, על בניה מאסיבית בעפולה 
היא  גם  ואשר  המעטירה,  ויז'ניץ  קהילת  שוכנת  שם  עילית, 

בעז"ה תביא אל העיר עוד אלפי משפחות חדשות.

עולם חסד יבנה
במה של כבוד ליוזמות ופתרונות למצוקת הדיור

השבוע הבמה נתונה לבשורת הדיור בקהילה התורנית בעיה"ק עפולה - חלק ג'
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שאלה:

שלו' וברכה ותודה על העלונים המעניינים.

רצינו לשאול: אנו זוג מבני ברק - אברך כולל ומורה עם שמונה 
בכל  יפה  לחסוך  מצליחים  ד'  בחסדי  זאת  ובכל  כ"י,  ילדים 

חודש. 

למרות זאת, אנו מבולבלים מריבוי הפרסומים אודות השקעות 
ולא יודעים מהי הדרך הטובה ביותר למקסם את החסכונות 

שלנו )שמגיעים כבר למאות אלפים ברוך ד'(.

 - דירות  בנכסים?   / הלכתית(  )מורכב  בבורסה?   / בניירות 
שומעים סיפורים על התעסקות מעיקה עם שוכרים, שלא לדבר 
עם הונאות ונפילות. במשרדים - כנ"ל שמועות שמתגלה אח"כ 

שהתשואה אפסית.

אנו גם לא בנויים להתמודד עם אנשים מושחתים ונוכלים.

היינו מוכנים לשלם כמה מאות שקלים על ייעוץ. הבעיה היא 
שכ"א מפרסם עצמו כיועץ בתחומו, ובטוח שהאפיק שלו הוא 

הטוב ביותר, ומי ערב לנו שאכן יהיה יעיל וישר? 

נודה על הכוונה אמיתית.

תשובה:

אני מבין שעיקר השאלה 
לקבל  נוכל  כיצד  היא, 
היכן  הנכון  המידע  את 
שילוב  ללא  להשקיע, 
זרים,  אינטרסים  של 
ובנוסף להיות רגועים שזו 

ההשקעה שאכן תביא לנו את התשואה המקסימאלית.

התשובה לכך, אכן לא ידוע לנו על מרכז השקעות שמרכז את 
כל האופציות ללא אינטרסים, ולכן העצה שלנו היא לדעת את 
כללי המפתח להשקעות; כללים אלו ייתנו לנו את הכיוון, איזו 
השקעה מתאימה לנו. זה עדיין לא יפטור אותנו מלבדוק כל 

השקעה לגופה, אבל לפחות נדע אלו שאלות לשאול.

הכללים:
לעומק.  ההשקעה  תחום  את  ולהכיר  לבדוק   .1
מה  השקעה,  אותה  על  מוכרים  אנשים  אצל  ולברר  לשאול 

דעתם, לרשום את היתרונות והחסרונות.

ללא  תשואה  עם  השקעה  הסיכונים.  מהם  לבדוק   .2
סיכונים מריחה לא טוב. אם אכן אין סיכונים מדוע החברות 
הגדולות שמרוויחות כ 4-6% בשנה, לא מעבירות את כל הכסף 

שלהם לאותה השקעה?... 

האם  שמכם?  על  הוא  האם  מועבר?  הכסף  להיכן   .3
לחכות  שאפשר  או  יציאה,  תחנות  יש  האם  נאמנות?  בחשבון 

לתשואה שתגיע אי שם בלא תאריכי יעד?

האם יש שקיפות בכל הנתונים של מרכיבי ההשקעה?   .4
או משהו מעורפל.

שזה  או  ההשקעה,  מקום  את  לראות  ניתן  האם   .5
רחוק מהעין ללא גישה?

מקבילה  השקעה  המצויים  הכלים  עם  לבדוק   .6
דירות  מחירי  )לדוגמא,  הסיכונים  ומהן  התשואה  אכן  ומהי 
בשנים  בניין  באותו  דומות  דירות  נמכרו  בכמה  לבדוק  ניתן 

האחרונות וכן הלאה(.

כמה  להמתין  אלא  מיידיות,  החלטות  לקבל  לא   .7
ימים לפני שחותמים על מסמך כל שהוא או שמעבירים צ'ק. 
בקיצור, לישון על זה כמה וכמה לילות. הרבה ניצלו בזכות עצה 

זו מהשקעות מסוכנות.

לשעבד  או  הלוואה  לקחת  צריכים  ואתם  במידה   .8
המשמעויות  כל  את  להבין   - ההשקעה  לטובת  שהוא  כל  נכס 

הכרוכות בכך.

לא  )כמובן  נאמנים  משפחה  בני  עם  להתייעץ   .9
בזה(,  עין טובה  יש לה בדרך כלל טביעות  להסתיר מהאשה, 

וכמובן להתייעץ עם רב או מו"צ ולקבל את ברכתו.

סימנים מזהים להשקעה מסוכנת:
שיווק מוגזם.  .1

עודף פאר ויוקרה במשרדים.  .2
נראה טוב מידי.  .3

שכנוע ולחץ שאם לא חותמים עכשיו מאבדים הנחה    .4
כל שהיא וכדו'.  

המשקיעים הגדולים לא נמצאים שם.  .5
אין אפשרות לצאת מההשקעה.  .6

וגם אפיקים  אכן כפי שציינתם, אפיקי ההשקעה שהעליתם, 
אחרים, לא מתאימים בהכרח לכל אחד. יש אברכים שנכנסו 
זה  שהסתבכו.  כאלו  וישנם  הצליחו,  ומאד  להשקעה  לדירות 
אכן תלוי בסייעתא דשמיא ובכישורים ויכולות שיש לכל אחד. 
לא כל אחד מסוגל להתמודד בחודש שהדירה ריקה וכל שקל 
מסבך לו את התקציב החודשי )לא לכולם יש רזרבות(, לא כל 
במקביל,  ועוד.  שוכרים,  מול  באסרטיביות  לעמוד  יכול  אחד 
כמעט בכל ההשקעות ניתן למצוא את הדרכים איך להתאים 

אותם לפונה, רק שיש לכך מחיר כמו דמי ניהול וכד'.

בנוסף חשוב לדעת, שכשמראים לנו תשואה של נכס או תיקי 
לדוגמא,  המיסוי.  לפני  ברוטו  הם  הנתונים  בד"כ  השקעות, 
ידע איך להתנהל  וצריך  גבוהים  לו מיסים  יש  נדל"ן מסחרי, 
מולו. כמו"כ בתשואה מדירה להשקעה, יש לקחת בחשבון גם 

מס רכישה, תיווך, דמי ניהול, תיקונים בדירה וכדו'.

להבין  ניסיון,  בעלי  אצל  מקיפה  שטח  עבודת  לעשות  חשוב 
יתרונות וחסרונות של כל השקעה ולקבל את ההחלטה הנבונה 

בהתייעצות מושכלת.

בהצלחה רבה.
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